
   حامد مظفري
خان�ه س�ينما در ماه هاي اخي�ر كم با 
انتقاد مواجه نبوده اس�ت؛ انتقاداتي 
كه بخش عم�ده آن درباره عدم توجه 
حلقه بالادستي اين نهاد به اصلي ترين 
هدف راه اندازي خانه سينما بوده است. 
خانه س��ينما در ميانه دهه 60 و با هدف 
»بهبود وضعيت رفاهي و صنفي شاغلان 
سينما« تأسيس شد اما در ماه هاي اخير 
بيش از بهبود وضعيت رفاهي همچنان 
تلاش براي برگزاري جشن هاي مختلف 

بوده كه در كانون توجه قرار گرفته است!
جالب و البته دردناك است بدنه صنفي كه 
نهايتاً بيشتر از 6 هزار نفر عضو ندارد هنوز كه 
هنوز است از داشتن يك بيمه درماني جامع 
رنج مي برد و در كل ايران يك مركز درماني 
وجود ندارد كه اعضاي اين صنف بتوانند با 
اس��تفاده از كارت عضويت در خانه سينما، 
نه به صورت رايگان بلكه با تخصيص تخفيف 
از خدمات آن استفاده كنند.   تعداد اعضاي 
صنف خانه سينما زياد نيس��ت اما در همه 
اين ماه ها نش��ده مانند تمامي صنوف ديگر 

در برهه هاي زماني مختلف، مقاديري اقلام 
رفاهي مانند بن هاي خريد كالا يا سبدهاي 
كالا به اعضاي صنف عرضه ش��ود.  از همه 
ابزوردتر آن كه نام اين صنف خانه سينماست 
اما ب��ا كارت عضوي��ت در آن حت��ي امكان 
تماش��اي فيلم با درصدي تخفيف در يك 

سينماي خاص هم براي اعضا وجود ندارد. 
  يك ميليارد هزينه بازسازي يك 

ساختمان استيجاري؟
اين شرايط كه البته با انتقادات رسانه ها 
مواجه شده موجب گشته در هفته هاي 

اخير مديران خانه س��ينما سعي زيادي 
كنند ب��راي رهاي��ي از پاس��خگويي در 
چرايي عدم حل مشكلات رفاهي، درباره 
فعاليت هاي عمراني كه در خانه سينما 
انجام ش��ده صحبت كنن��د و حتي رضا 
ميركريم��ي مديرعامل اين نه��اد هم از 
صرف هزينه يك ميلياردي عمراني براي 

بازسازي خانه سينما سخن گفته است!
اين مديرعامل در گفت وگوي تازه اش هم 
باز بر اين صرف يك ميليارد بودجه براي 
بازسازي عمراني ساختمان خانه سينما 
به عنوان يك دستاورد تأكيد كرده و آن 
را در ش��مول فعاليت هاي مفيد خويش 
برشمرده است اما به اين سؤال پاسخ نداده 
است كه وقتي خانه سينما هنوز كه هنوز 
است ساختماني مختص و تحت مالكيت 
خود ندارد چه ني��ازي دارد به صرف يك 

ميليارد بودجه براي بازسازي؟
واقعيت اين است كه گذشته از ساختمان 
خانه س��ينماي ۲ كه مالكي��ت آن براي 
شهرداري است خانه سينماي يك هم يك 
ساختمان استيجاري است كه مالكيت آن 
در اختيار خانه سينما نيست و البته بابت 

آن اجاره هم پرداخت مي شود!
در اين شرايط اينكه يك ميليارد بودجه 
عمران��ي صرف بازس��ازي س��اختماني 

استيجاري شود چه معنايي دارد؟
آيا صرف اينكه مي تواني��م از ارگاني مانند 
شهرداري حمايت يك ميلياردي عمراني به 
نام سينما بگيريم اين توجيه را ايجاد مي كند 
كه اين يك ميليارد را تمام و كمال خرج بنايي 
كنيم كه مالكيتش از شخص ديگري است؟
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يك ميليارد هزينه براي بازسازي ملك استيجاري؟!
خانه سينما به جاي بهبود وضعيت رفاهي و صنفي سينماگران خانه استيجاري خود را بازسازي مي كند

   معصومه طاهري
اي��ن روزها به دلي��ل فضاي باز رس��انه اي به 
خص��وص گس��تردگي و تن��وع ش��بكه هاي 
اجتماعي، شاهد ظهور و بروز فعاليت فرقه ها 
و جريان هاي انحرافي هستيم كه از اين بستر 
ايجاد شده براي معرفي و تبليغ خود بيش از 
پيش بهره مي برند. آنها ي��ا به صورت نفوذي 
در گروه هاي اجتماعي حاضرمي ش��وند و به 
اشاعه مطالب خود مي پردازند يا گروه هايي در 
قالب مطالب ديني و معنوي تشكيل مي دهند 
و به نش��ر جعليات مشغول مي ش��وند. براي 
نمونه بهائيان با راه اندازي سايت هاي فارسي 
به ظاهر ش��خصي وغيرتشكيلاتي و با اسامي 
گمراه كنن��ده، در ش��بكه  اينترنت حضوري 
فعال دارند؛ به خصوص با حضور در تالارهاي 
گفت وگو و وبلاگ هاي فارسي زبان با اسامي 
ناشناخته با ايجاد شبهه يا ترويج مطالب غلط، 
س��عي در به انحراف كش��اندن ذهن كاربران 

كم اطلاع يا بي اطلاع را دارند. 
در اين راستا بايد ابتدا به سواد رسانه اي كاربران 
توجه داشت چراكه سيل همگاني شدن استفاده 
از رايانه و گرايش زياد به اس��تفاده از اينترنت 
باعث حريص ش��دن س��ردمداران فرقه هاي 
ضاله و عرفان هاي دروغين ش��ده تا در فضاي 
مجازي حضوري پررنگ تر داشته باشند. اين 
مسئله زنگ خطري است كه جامعه شناسان 
و كارشناس��ان ديني به خصوص مس��ئولان 
فرهنگي و حوزوي نبايد از آن غافل ش��وند و 
حركات خزنده دش��من را در قالب معنويت و 

عرفان ناديده بگيرند. 
به همي��ن خاطر لزوم برنامه هايي آموزش��ي و 
آگاه س��ازي در مدارس و دانش��گاه ها بيش از 
پيش احس��اس مي ش��ود تا به معرفي فرقه ها 
و ش��يوه هاي تبليغاتي كه دارن��د بپردازند. به 
خصوص اينكه بيشتر اين جريان هاي انحرافي 
تحت عنوان مهدويت فعاليت دارند يعني دست 
روي اعتقادات گذاشته اند پس بايد حوزه هاي 
علميه آستين همت خود را بالا بكشند و در اين 
عرصه به غير از كلاس هاي آموزشي به منظور 
آگاه سازي، در فضاي مجازي نيز فعاليت داشته 
باشند تا به شبهات و مطالب كذبي كه منتشر 
مي ش��ود پاس��خ هاي عالمانه و درخور بدهند. 
آنچه مسلم است در بحث فرقه گرايي در فضاي 
مجازي با چند طيف مواجه هستيم؛ يك طيف 
از فرقه گرايان اينترنت، طيف سنتي هستند كه 
تصوف مهم ترين گروه را به خودش اختصاص 
مي دهد، بحث ديگر فرقه هاي امريكايي، چيني، 
هندي، ژاپني و نظاير اينها هستند كه عملًا از 
تمام فرقه ها در سطح دنيا پشتيباني مي كنند، 
دراين فضا فرقه ها با رنگ و لعاب هاي مختلف 

و حتي شبه ديني س��عي مي كنند تا كاربران 
اينترنتي را به س��متي كه بخواهند بكش��انند 
بنابراين با فرهنگ سازي و حركت هاي اقناعي 
مي توان كاربران موضوع��ات ديني و اعتقادي 

را واكسينه كرد. 
 يكي از مواردي كه در فضاي مجازي مي توان 
از آن بهره ب��رد مربوط به مدي��ران گروه هاي 
اجتماعي است تا از طريق ايجاد سيستم پاداش 
و تنبيه ب��ه كنترل و حذف مطالب درس��ت يا 
ش��بهه انگيز بپردازند. مثلًا وقت��ي در يكي از 
ش��بكه هاي اجتماعي اع��م از لاي��ن، تلگرام، 
اينس��تاگرام و... اف��رادي به نش��ر موضوعات 
انحرافي مي پردازن��د مدير مي تواند از تكنيك 
شرطي س��ازي )پاداش و تنبيه م��داوم( بهره 
ببرد. در مقابل پيام هاي مثبت، واكنش نشان 
بدهد مثل تش��كر يا تأييد؛ از ط��رف ديگر در 
برابر پيام هاي منفي نيز واكنش داشته باشد. 
ابتدا خصوصي به ايش��ان توضي��ح بدهد كه 
اگر از س��ر جهل و بي اطلاعي ب��وده و متوجه 
اشتباه خود بشوند و اگر عامدانه بوده! به صورت 
جدي تذكر دهد. پس از مدتي تداوم اين روند، 
افراد صادر كننده پيام هاي منفي، يا به سمت 
پيام هاي مثبت ترغيب مي ش��وند يا س��كوت 
مي كنند. از طرف ديگر، با تشويق مدير مجازي، 
حجم پيام هاي مثبت و همس��و به شكل قابل 
توجهي افزايش پيدا مي كند. اين شكل بسيار 
س��اده اي از تكنيك شرطي سازي در عمليات 
رواني است كه مي تواند در محيط هاي اجتماعي 
و فضاي مجازي مؤثر باشد به خصوص هنگامي 
كه افرادي از س��رناداني م��روج مطالب كذب 
ديني هستند، زيرا خيلي ها كه نمي دانند گرفتار 
تله هاي نامرئي جريان هاي انحرافي شده اند با 
يك مديريت درست در فضاي مجازي مي توان 
آنها را هدايت كرد؛ البته باز هم لازم اس��ت تا 
كارشناسان و مختصصان امور ديني در فضاي 
حقيقي و مجازي حضور مؤثرتري داشته باشند 
و به آگاه سازي و روشنگري بيش��تر بپردازند 
چراكه در هرحال فضاي بدون در و ديوار مجازي 
فرصت مناس��بي براي س��ود جويان و عوامل 
انحرافي هستند تا ذهن كاربران را شست و  شوي 
مغزي بدهند. به ياد داش��ته باش��يم شرايط 
موجود، بهره ب��رداري حداقلي از ظرفيت هاي 
موجود رس��انه اي براي نش��ر مفاهيم ديني و 
ملي اس��ت. در نتيجه بايد نرخ ش��تاب توليد 
محتوايمان را هماهنگ با ش��تاب تكنولوژي 
تنظيم كنيم و خوراك سالم معنوي را در اختيار 
كاربران قرار بدهيم تا به هر چيزي تحت عنوان 
معنويت روي نياورند و اين ميسر نيست مگر با 
اهتمام همه جانبه و تلاش شبانه روزي توأمان با 

شناسايي فرصت هاي جديد. 

پروانه معصومي، بازيگر پيشكسوت سينما 
و تلويزي�ون همزمان با آغاز آخرين س�ال 
حيات دولت تدبير و اميد گفت: هميشه هر 
مشكلي در هر زمينه اي از سوي مديران و 
بالادستي ها شروع مي ش�ود و معتقدم كه 
مش�كلات عديده امروز س�ينماي كشور 
هم به دليل عملكرد غلط مديران اس�ت و 
در كل مي توان اين نكت�ه را عنوان كرد كه 
سينما از نداشتن مديران كاربلد رنج مي برد. 
برنده دو سيمرغ بلورين بهترين بازيگر نقش 
اول زن از جش��نواره فيلم فجر در گفت وگو با 
خبرنگار سينماپرس افزود: متأسفانه ما نه تنها 
در ميان اهالي و دست اندركاران سينما بلكه 
در بخش هاي مديريتي سينما نيز شاهد ورود 
و حضور افرادي هستيم كه كمترين شناخت 
و آگاهي نسبت به س��ينما ندارند و مسئوليت 
اداره و مديريت پس��ت هاي مهم و حساس به 

آنها واگذار شده است. 
وي ادامه داد: كس��ي كه در سينما مي خواهد 
پست و سمتي داشته باشد بايد از دل همين 
س��ينما بيرون آمده و دغدغه رش��د و ارتقاي 
سينماي كشور و تأمين زندگي و معيشت و كار 
هنرمندان و توليد آثار ارزشمند ملي را داشته 
باشد تا از اين طريق بتوانيم مشكلات موجود 

در سينماي كشور را حل كنيم. 
معصومي س��پس با بي��ان اينكه اي��ن روزها 
سينماي كشور به دليل فقدان مديريت آگاه، 
سرش��ار از فيلم هاي نازل و سطح پايين شده 

است، اظهار داشت: سؤالي كه من از مديران 
سينماي كشور دارم اين است كه جايگاه توليد 
آثار ارزشي در سينماي امروز ايران كجاست؟ 
چرا فيلم هاي ارزش��ي در س��ينماي ملي ما 
توليد نمي ش��ود و مرتباً بهان��ه واهي كمبود 
بودجه براي توليد اين آثار مطرح مي ش��ود؟ 
مگر فيلم هاي س��خيف و نازلي كه در سينما 
ش��اهد توليد آنها هس��تيم، از بودجه همين 

سينما توليد نشده اند؟
بازيگر فيل��م س��ينمايي »ناخدا خورش��يد« 
خاطرنشان كرد: ما در سينماي كشورمان نياز 
به حضور مديري داريم ك��ه دغدغه اش توليد 
فيلم هاي شاخص و ناب با اس��تانداردهاي روز 
سينماي جهان در رابطه با هش��ت سال دفاع 
مقدس، شهداي غواص، شهداي مدافع حرم و 
امثال آنها باشد؛ نياز امروز كشور ما توليد اين گونه 
آثار سينمايي است و ما با اين نوع فيلم ها است كه 
مي توانيم حقانيت و مظلوميت خود را به تمامي 
مردم جهان نشان دهيم و دست تروريست ها و 

دشمنان مردم را براي همگان رو كنيم. 

دام  فرقه هاي انحرافي در شبكه هاي اجتماعي 

 معصومي: 
سينما از نداشتن مديران كاربلد رنج مي برد

88498436سرويس فرهنگي

 تناقض سازمان سينمايي 
در اعطاي پروانه ساخت و نمايش

  محمدرضا باقري
فيلم قصه ها كه اكران شد و اعتراض ها كه بالا گرفت، 
وزير ارشاد مدعي شد اما اصلًا سؤال ما اين است كه 

اين فيلم چطور مجوز ساخت گرفته است؟
همين چند وقت پيش بود كه فيلم 50 كيلو آلبالو كه 
دو بار مجوز س��اخت و يك بار پروانه مجوز از وزارت 
ارشاد گرفته است، و يك بار 17 اصلاحيه و بار ديگر 15 
بار اصلاحيه خورده بوده، به دستور وزير ارشاد به خاطر 
مضمون بد آن از سينماهاي كشور جمع آوري شد.  
فيلم باركد هم كه ابتدا فقط صداي خواننده زيرزميني 
از آن حذف شده بود، بعد از دو هفته اكران، روي پرده 
اصلاحات ج��دي خورد و مجوز نمايش��ش به نوعي 
ترميم شد.  چند روز است دوباره بحث فيلم عبدالرضا 
كاهاني، »ارادتمند...« مطرح است كه اين فيلم چطور 
پروانه ساخت گرفته است، كه حالا همه اعضاي شوراي 
پروانه نمايش مي گويند فيلم نه اصلاح پذير است و نه 
قابل اكران! حالا سريال جديدي هم به بازار نمايش 
خانگي آمده كه از شوراي پروانه نمايش مجوز دارد و 
در آن بسياري از كلمات ركيك استفاده شده كه خود 
اعضاي شورا گفته اند كه بله! ما اينها را حذف كرديم، 

ولي نمي دانيم چرا هنوز در فيلم وجود دارند؟
حالا سؤال اصلي اين اس��ت كه در وزارت ارشاد چه 
خبر است؟ شوراي پروانه س��اخت و شوراي پروانه 
نمايش چه كار مي كنند؟ رئيس سازمان سينمايي 
چه مي كند؟ وزير چه كار مي كند؟ چرا اينقدر اينها با 
هم هماهنگند. خدا وكيلي اگر اين وضعيت اسمش 

ولنگاري فرهنگي نيست، پس چيست؟

 شركت فارسي زبانان 
خارج كشور در جشنواره رضوي

مديركل فرهنگي نه�اد كتابخانه هاي عمومي 
كشور از فراهم شدن امكان شركت فارسي زبانان 
خارج در جشنواره كتابخواني رضوي خبر داد. 
اس��ماعيل جانعلي پ��ور مدي��ركل فرهنگ��ي نهاد 
كتابخانه هاي عمومي كشور گفت: بر اساس مصوبه 
دومين جلسه اتاق فكر جشنواره كتابخواني رضوي 
كه با حضور عليرضا مختارپور، دبيركل نهاد و جمعي 
از مديران و صاحب نظران حوزه كتاب و كتابخواني 
برگزار شد بر استفاده از ظرفيت هاي سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اس��لامي در اين حوزه تأكيد ش��د.  وي 
اضافه كرد: به همين منظور پس از انجام مكاتبات و 
رايزني در اين خصوص، امكان شركت فارسي زبانان 
كشورهاي افغانس��تان، تاجيكس��تان، پاكستان و 
همچنين ايرانيان مقيم س��اير كشورهاي جهان در 
جش��نواره كتابخواني رضوي نيز فراهم شده است.  
جانعلي پور در ادامه با يادآوري ارادت ايرانيان مقيم 
خارج از كشور به حضرت ثامن الحجج علي بن موسي 
الرضا)ع( خاطرنش��ان كرد: منابع مسابقه به همراه 
آدرس پايگاه اطلاع رساني نهاد و فايل پوستر و تيزر 
جشنواره را نيز براي سازمان فرهنگ و ارتباطات ارسال 
كرده ايم.  مديركل فرهنگي نهاد با اشاره به استقبال 
از پيشنهاد نهاد كتابخانه هاي عمومي كشور مبني بر 
ايجاد امكان شركت فارس��ي زبانان سراسر جهان در 
جشنواره كتابخواني رضوي، چاپ فراخوان و پوستر 
ششمين جشنواره كتابخواني رضوي در روزنامه ايران 
چاپ استراليا- سيدني كه به همت رايزن فرهنگي 
جمهوري اسلامي ايران در استراليا انجام شده است را 
يكي از اين استقبال ها عنوان كرد.  ششمين جشنواره 
كتابخواني رضوي )از سري برنامه هاي چهاردهمين 
جشنواره بين المللي امام رضا)ع((، به مناسبت سالروز 
ميلاد حض��رت علي بن موس��ي الرضا)ع( و حضرت 
فاطمه معصومه )ع( و همزمان با دهه كرامت با هدف 
اشاعه و ترويج فرهنگ رضوي، گسترش فعاليت هاي 
فرهنگي مرتبط با حضرت امام رضا)ع( و شناسايي، 
معرفي و گراميداشت توليدكنندگان و پديدآورندگان 
آثار برتر فرهنگي مرتبط با فرهنگ رضوي توس��ط 
نهاد كتابخانه هاي عمومي كشور و با همكاري بنياد 
بين المللي فرهنگي هن��ري امام رض��ا)ع( و وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامي برگزار مي شود. 

 بازگشت سريال »پادري« 
پس از شب هاي قدر

پس از پايان ش�ب هاي قدر، سريال »پادري« 
مجدداً به آنتن ش�بكه يك سيما بازمي گردد. 
پخش سريال »پادري« كه به مناسبت فرا رسيدن 
ش��ب هاي قدر متوقف ش��ده بود، از 10 تير ماه، 
همزمان با به پايان رس��يدن مجموعه تلويزيوني 
»كش��يك قلب«، بار ديگر به آنت��ن بازمي گردد.  
در سريال »پادري« به كارگرداني محمدحسين 
لطيفي، بازيگراني چون هوم��ن برق نورد، بهنام 
تشكر، س��يما تيرانداز، اميرحسين رستمي، نگار 

عابدي و مجيد ياسر به ايفاي نقش مي پردازند. 

   كيوان امجديان
 چند وقت قبل پنجمين دوره حراج 
هنر تهران هم به كار خود پايان داد. 
اتفاقي كه بي شك مي تواند به اقتصاد 
هنر كمك بس�زايي كند. اص�لًا اگر 
پيش فرض اين باشد، يعني يك اتفاق 
بس�يار خوب در هنر ما افتاده است؛ 
اين پيش فرض كه حراجي در تهران 
راه افتاده است كه در آن، هنرمندان 
آثارش�ان را به بالاتري�ن قيمت هاي 
پيشنهادش�ده مي فروش�ند. با اين 
پيش فرض مي ش�ود گفت هنر ايران 
و به ويژه هنرهاي تجسمي به سرعت 
مي تواند به بالاترين جايگاه دس�ت 
يابد و اعتباري را كه شايسته آن است 
كس�ب كند و همه هم باي�د به كمك 
حراج تهران آيند. اما پيش از همه چيز 
شايد بد نباشد چند نكته را مرور كنيم 
و بعد به صدور حكم درباره هنرهاي 
تجس�مي ام�روز اي�ران بنش�ينيم. 
يك: چند سال پيش دبير گروه فرهنگ 
و هنر يكي از روزنامه هاي معتبر بودم. 
همان سال ها بود كه بحث اقتصاد هنر 
ش��كل گرفت. يكباره ازسوي دوستي 
اين پيشنهاد مطرح ش��د كه سه نفر از 
مديران دولتي صاحب نفوذ مي خواهند 
درباره اين موض��وع به دفت��ر روزنامه 
بيايند و مناظره كنند. دوستان رسانه اي 
مي دانن��د كه با وج��ود بي انگيزگي كه 
در بس��ياري هنرمن��دان وج��ود دارد، 
معمولاً برگزاركردن يك ميزگرد به اين 
سادگي ها نيست. نه اينكه ناممكن باشد، 
فقط سخت است. خيلي سخت. معمولاً 

چون چيزي )مادي يا معنوي( عايدشان 
نمي شود حاضر نيستند زحمت آمدن تا 
روزنامه را به خودشان بدهند و خود را به 
ميزگردي بسپارند كه ممكن است در 
پايان آن نه تنها هي��چ ارزش افزوده اي 
برايش��ان به ارمغان ني��اورد بلكه حتي 
موقعيتشان هم متزلزل شود و شايد هم 
از دست برود. با اين احوال ميزگرد انجام 
شد و به فاصله يكي دو ماه بعد، آن سه نفر 
اطراف دم و دستگاه و مركزي گرد آمدند 
و عواملشان هم همان مسيري را رفتند 
كه حالا بعضاً به حراج ه��ا و بينال ها و... 
رسيده است. وضع اقتصادي عمده شان 
هم از اين رو به آن رو شده است. ثروتي 
قابل توجه و تأمل كه البته از طريق هنر 

كمي عجيب به نظر مي رسد. 
دو: مرد همه كاره حراج تهران عليرضا 
سميع آذر اس��ت. مردي كه چند سال 
پيش از اولين شواليه هاي ايراني لشكر 
فرهنگي فرانسه شد. طبعاً حالا او بايد 

هم به هنر فرانس��ه وفادار باش��د و هم 
فرانسه به او. هستند بسياري از كشورها 
كه دوس��ت دارند نبض هنر ايران را به 
دس��ت گيرند. در اين مي��ان بعضي ها 
سرمايه گذاري شان بيش از بقيه است. 
فرانس��ه از همين هاس��ت. برگ��زاري 
جلس��ات در س��فارتخانه ها و بينال ها 
و ش��ناختن هنرمندان جوان كشور و 
ايده دادن به آنها ظاهراً نوعي كمك به 
هنر ايران اس��ت اما شايد معنايش اين 
هم باشد كه فرانسه لشكري از جوانان 
مستعد و تواناي هنر ايران را جمع كرده 
است و هم به آنها مي رسد و هم مي تواند 
مديريتشان كند. از سوي ديگر مفاهيم 
و معاني مورد نظر فرانس��ه مي تواند به 

سرعت در هنر ايران جاري شود. 
س�ه: اين روزه��ا بعض��ي از بنگاه هاي 
اقتص��ادي و حت��ي بانك ه��ا دارن��د 
پشتوانه شان را از طلا به آثار هنري تغيير 
مي دهند. براي مث��ال همين حالا يكي 

از همين بانك هاي خصوصي در كشور 
به اين سمت و س��و آمده است. همين 
حالا در گنجينه اين بانك مجموعه اي 
از تابلوها وجود دارد كه چند سال پيش 
مثلًا ب��ه قيم��ت 100 ميلي��ون تومان 
خريداري شده اند و حالا بعد از كمتر از 
10 سال به واسطه بينال ها و حراج ها كه 
از قضا همان بانك هم نقش مهمي در آنها 
داشته است، ارزششان به چندين ميليارد 
رسيده است. اتفاقي كه با پشتوانه طلا 
هيچوقت امكان اجرايي ش��دنش نبود. 
اين اتفاق اگرچه محاس��ن زيادي دارد 
اما باعث مي شود آن بانك هميشه روي 
ديوار باريكي راه ب��رود. ديواري كه يك 
سوي آن فساد اس��ت و سوي ديگرش 

ارتقاي هنر و سلامت بانك. 
چهار: چند سالي است در حراج تهران 
انتخاب آثار و خري��د آنها از هنرمندان 
محل اعتراض بوده اس��ت. مي گفتند 
گروهي از كارشناسان از سوي متنفذين 
حراج به هنرمندان يا بعضي گالري ها 
مراجعه مي كنند و در صورت انتخاب 
اثر، آنها را به واسطه اهرم هاي فشاري 
كه در اختيار داشتند مجبور مي كردند 
به قيمت هاي موردنظر خود بفروشند. 
بعد همه آنها در حراج تهران صاحباني 
صوري پيدا مي كنند كه در حراج حاضر 
مي ش��وند تا قيمت آث��ار را هر قدر كه 
مي توانند بالا ببرند و در نهايت اين سود 
نه به هنر كش��ور كه به چند نفر خاص 
برسد. چند نفري كه از قضا حالا بيش 
از هميش��ه به مديريت هنري كش��ور 

نزديك شده اند. 

   حامد يامين پور
دل بريدن از مصطفي كيايي فيلمسازي 
كه چن�د س�ال پيش م�ا را ب�ه ظهور 
فيلمس�ازي مس�تعد و قصه گ�و در 
سينماي ايران اميدوار كرد كار چندان 
س�اده اي نيس�ت. كيايي اما با آخرين 
فيلم خودش - باركد - شايد نا خواسته 
م�ا را به اي�ن نتيجه س�خت رس�اند .

مصطفي كيايي مسير دشوار تبديل شدن به 
فيلمسازي قابل اعتنا را به سرعت طي كرد 
چراكه او بر خ��لاف جوان هاي هم صنفش 
سينما را به گونه ديگري مي ديد و فيلم هايش 
را در مواجهه ب��ا مردم معنا مي كرد. همين 
امر و استقبال چند باره مردم در جشنواره 
فجر و اكران عمومي فيلمش باعث شد كه 
نام كيايي س��ر زبان ها بيفتد.  انتظار بالا از 
اين فيلمساز باعث ش��د كه ديگر نتوان هر 
تصوير متحركي كه توسط او ساخته شده 
را فيلم دانست و مورد س��تايش قرار داد. او 
در مخاطبش اين انتظ��ار را به وجود آورده 
كه در هر فيلمش يك شگفتي رو كند و ما 
را با قصه اي نو و روايتي متفاوت همراه سازد.  
»باركد« براي كيايي يك عقبگرد محسوب 
مي شود؛ پرتاب شدن به نخستين فيلمش 
»بعد از ظهر سگي«. فيلمي با شوخي هاي 

مكرر جنس��ي كه مي كوش��يد با كنار هم 
گذاشتن كليش��ه هاي كمدي مخاطب را 
بخنداند. اتفاقي كه به دليل حضور جمعي از 
كمدين هاي چهره آن سال ها تا حدي ممكن 
شد. با اين حال آن فيلم آن قدر اثر غير   قابل 
اعتنايي بود كه شايد اين روزها كسي آن را 
به خاطر نياورد. حتي ممكن است طرفداران 
كيايي ترجي��ح دهند ك��ه »ضد گلوله« را 
نخس��تين فيل��م وي بدانن��د.  همچ��ون 

نخستين فيلم او در فيلم آخر كيايي باز هم 
اين ديالوگ ها و موقعيت هاي جنسي است 
كه بار كمدي را به دوش مي كشد. فيلمساز 
تمام خلاقيتش را ب��ه كار گرفته تا ركورد 
ديالوگ هاي دو پهلو را در فيلمش بشكند. 
نام آوردن از يك هنرپيش��ه زن خارجي و 
مقايسه آن با بازيگر زن فيلم تنها يك نمونه از 
هنرمندي هاي كيايي در »باركد« به حساب 
مي آيد.  آش اين فيلم اما زماني شور مي شود 

كه در يكي از سكانس هاي فيلم به صراحت 
به همجنس باز بودن يكي از كاراكتر ها اشاره 
مي شود و فيلمساز مي كوشد تا با اشاره چند 
باره به اين مسئله از مخاطب خنده بگيرد و به 
زور فيلم كمدي تحويل دهد.  وقتي به خاطر 
مي آوريم كه كيايي پ��س از دو فيلم خوب 
»ضد گلوله« و »خط ويژه« و فيلم متوسط 
»عصر يخبندان« به س��راغ اين اثر ضعيف 
و لاغر به لحاظ فيلمنامه و با اين جنس از 
كمدي رفته است مي توانيم به اين نتيجه 
برسيم كه او اگرچه كارگرداني قابل قبول 
و موفقي در آث��ارش دارد اما در فيلمنامه 
حرف مهم ديگري ن��دارد و توانش تمام 
شده است؛ هنري كه البته او به واسطه آن 
به شهرت رسيد، زماني كه سيمرغ بهترين 
فيلمنامه را از جشنواره فجر گرفت.  كيايي 
براي همچن��ان ماندن در س��ينما بايد 
تصميمات مهمي بگيرد. يا فيلمنامه اش را 
كس ديگري براي او بنويسد يا اينكه از تند 
تند فيلم ساختن دست بكشد و چند سالي 
روي يك فيلمنامه استخوان دار متمركز 
شود. اين گونه ش��ايد بتوان در سال هاي 
آينده با يك فيلمنامه ق��وي و قابل اعتنا 
بار ديگر به موفقي��ت فيلم هاي قبلي اش 

دست پيدا كند. 

وقتي تابلوهاي نقاشي، جاي طلا را براي بانك ها مي گيرند

پايان فيلمساز خلاق سينماي ايران

كيايي به عقب پرتاب شده است


